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Iuten·iu cu Aurora \IARCL-, directorul Complexului .\Iuzeal de Ştiinţele 
~aturii din Galaţi 

- Galatiul este cunoscut ca 111! impor
tant cn1tr11 ·econom ic 1111ivcrsitar si cultural 
şi. fâni î11doialâ, n;u::celc s1111t 'tactori de 
ba.:ii ai vieţii spirituale giilâţenc. Jlu::eul 
de .~tiznţde Saturii din Galaţi este apreciat. 
al ât î 11 I o cal itatc, cât şi în î 11! reaga ţani, 
ca o unitate ştii11ţ1jfrd cu u11 patrimoniu 
bogat şi valoros. Şi, totuşi, v-aţi gândit la 
1111 nou avânt al muzeografiei gâlâţene. 

De cc? 
- Pentru că am considerat că, <lupit 

deccmhric 1989, muzeelor de stiintcle na
turii li se vor deschide noi 'pers
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pectivc 
într-o societate concurenţială (eu am cre
zut, ca mulţi români, că prefacerile se 
vor produce repede). Aşa că, din 1990, 
ne-am desprins din aşa-zisul complex mu
zeal judeţean, în care, din 1986, fuseser{t 
adunate sub o singură conducere cele trei 
muzee din judeţ, pentru a se face econo
mii la indemnizatiile de conducere. Am 
renunţat la un pr~icct de muzeu de ştiin
ţele naturii cc avea deja fundaţia tur
nată (este vorba de un ac\·ariu şi o ex
poziţie de bază la parterul şi etajul unui 
bloc de locuinte; este adevărat o zonă 
centrală, dar i~stituţia n-ar fi avut nici 
o perspectivă într-un astfel de spaţiu). 
Ideea acestui acvariu n-am îmbrătisat-o 
când a fost propusă, dar trebuia ~;{ ac
cept ideile venite ierarhic. 

- Şi de când v-aţi gândit siî valori
/fraţi în alt mod potenţialul muzeografic 
al Galatiul ui? 

- Aveam o idee mai veche referi
toare la preluarea unei zone din \·alea 
Galatiului cu vedere la Dunăre, unde -
prin 'anii 1974-1975--autodidactul :\foş 
Yanghelc a propus înfiinţarea unei gri'1-
dini lol<tnice. Propunerea a fost îmbră
ţişati'1 şi, în acest sens, au fost plantaţi 
arbori şi arbuşti, s-a împrejmuit terenul 
şi S· a construit o seră de 800 rnp. După 
der·esul inimosului colecţionar de semin
ţe de plante, totul a fost abandonat. În-
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trucât treceam des pc lângă zona res
pectivă, mit frământa ideea preluării te
renului de către muzeu şi realizării aici 
a unei instituţii multifuncţionale, în spri
jinul educaţiei ştiinţifice şi ecologice, pa
trimoniul, în parte viu, fiind argumentul 
posibili tă ţii finalizării planului. 

- De când consideraţi cii a început de
rularea reali::ârii concrete a planului dum-
11eavoastrâ? 

- În aprilie 1990, mergând la Insti
tutul de Proiectări pentru a renunţa la 
muzeul din blocul de locuinţe, am discu
tat cu directorul ing. Ion Chiriac ceea ce 
gândeam pentru muzeu, dumnealui, fiind 
atunci în C.P. CS.-ul municipal, mi-a 
spus să iau zona pc care o yedcam potri
\'i tă pentru un m:.izeu. Atunci am şi în
ceput să-mi conturez un plan cu care să 
argumentez cererea mea adresată facto
rilor de care consideram că vor depinde 
aprobările necesare, Şi n-a fost prea difi
cil să obţin aprobările deoarece, după 
1989, toată lumea era plină de entuziasm, 
dornică să facă lucruri nedictate. 

- Şi care au fost primele agonisiri 
pmtru noul centru mu::eogralic? 

- Din aprilie 1990 şi până la 9 sep
tembrie 1990 am reuşit să preiau, de la 
municipiul Galaţi, 18 ha teren cu seră 
de 800 mp în cartierul Ţiglina I, parcul 
zoo din Pădurea Gârboavele - 7 ha pă
dure, cu patrimoniile existente şi perso
nalul ce lucra, 17 persoane, o „Dacie 
brek" şi un tractor cu remorcă. Astfel, 
cu toate aprobările necesare, inclusiv cele 
ale l\Iinisterului Culturii, a fost înfiinţat, 
la Galaţi, Complexul :Muzeal de Ştiinţele 
~aturii cu trei secţii: 

- muzeu, cu un patrimoniu de 4800 
de piese ştiinţifice şi o expoziţie 

de bază, în str. Domneas:ă nr. 91: 
- bot;i.nică, în cartierul Ţ;glina I, 

i8 ha; 
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- zoologică, în Pădurea Gârboavele, 
7 ha. 

- ln continuare ce a urmat? 
- Am trecut la gândirea unui stat 

d e funcţiuni corespunzător etapei în care 
ne aflam şi, dacă în august 1990 eram 
8 persoane, din care 3 muzeografi, astăzi 
suntem 45 de persoane din care 10 cadre 
de specialitate. În noiembrie 1990 aveam 
deja un proiect de perspectivă al com
plexului făcut de I.P.J. - Galaţi (arb . 
Aurel Pop). La elaborarea proiectului am 
colaborat cu colec tivul muzeului si cu 
Grădina Botanică din Iasi . ' 

În decembrie 1991, proiectul a fost 
aprobat ca investiţie de către :Ministerul 
de Finanţe, iar în septembrie 1992 a 
fost finanţat primul obiectiv: împrejmni
rea. 
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- Iată că am a/uns cu discuţia şi la 
prezent ! Deci ce cuprinde 1nult râvnitul 
proiect ? 

- Proiectul cuprinde două părţi: 
I. P arcul botanic pe 18 ha , cu arbori, 

arbuşti, specii de plante ierboase spon
tane din flora autohtonă; o zonă didac
tică pe 2 ha, cu plan te utile ; şi flora exo
~ică ce se ~a adapta la c~diţiile noastre, 
iar flora dm zona caldă va f1 prezentată 
în sere. 

II. Muzeul cu spaţiul structurat ast
fel: dt misol - acvariu, accesorii, depo
zite ştiinţifice ( !OOO mp) ; parter - sa la de 
expoziţii t emporare (150 mp), sala de con
ferinţe (300 locuri), garderoba, libr~ria: 
intrări spre sere, acvariu, expoziţie de 
bază; Etay'i1l I - expoziţie de bază (700 
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mp), birouri şi biblioteca (300 .mp); aco
periş.- obser~;atorul astronomic._ 

Fiecare 111\·el arc 1000 mp. fot de 
acest corp de clădire, cu intrarea prin 
parterul ci, sunt legate serele ce se v~r 
întinde pe 5000 mp, o seră a\'âncl aproxi
mativ 700 mp. Sunt prevăzute două sere 
dintre care - pentru prima etapă - un 
palmariu, iar restul \'a rr1mânc pentru 
viitor. 

- Care este mesajul pe care doriţi sii-l 
transmitâ noul complex de ştii11ţele na
turii? 

- Atitudinea etică fată de natură, 
care nu se poate realiza d~cât dacă \'izi
tatorul, elevul, vine în contact direct 
cu elementul natural viu, pentru a pu
tea fi perceput prin cât mai multe sim
ţuri. Aceasta este tendinţa actuală in în
treaga lume. 

-Asupra proiectelor şi-au ex primat opi
niile şi alţi special işti? 

- Proiectul Parcului dendrologic a 
ost realizat la I.C.A.S. Bucureşti (ing. 
Boariu) în 1991 :şi supus dezbaterii spe
cialiştilor de la grădinile botanice în mai 
1993, în cadrul unui colocviu ştiinţific 
organizat de noi la Galaţi. · 

În octombrie 1993, cu sprijinul Minis
terului Culturii (prin domnul Alexandru 
Marinescu), am avut o dezbatere asupra 
proiectului clădirii muzeului, cu partici
parea specialiştilor francezi H.obert Bour
gat şi Michel-van Prăet. S-au purtat dis
cuţii asupra proiectării acvariilor, căilor 
de acces, sălilor de expunere şi a e\'en
tualei idei tematice a expoziţiei de bază 
care, practic, până în acest moment nu 
este definitivată. Cu muzeografii francezi 
s-a mai discutat si o eventuală tematică 
a migraţiei păsărilor. 

Este dificil sr1 decizi asupra ideii te
matice a unei expoziţii de bază pentru 
un muzeu care va fiinţa într-un parc 
botanic, cu sere, cu acvariu si observator 
astronomic. Este o problemă ce trebuie 
definitivată până la finele acestui an. 
Colectivul de specialişti de la muzeu 
este deja în măsură să abordeze orice gen 
de tematică, desigur şi cu sprijinul mai 
multor colaboratori pe care îi avem sau 
urmează să-i contactăm în continuare. 

- Ce lucrări se execută la ora actu
ală? 

- 1\fai întâi Este important faptul că 
în acest an aYem fondurile necesarey 
pentru a se putea trece la faza de detaliu 
a proiectului .cI.ă?irii. A~tualn:ent.e „se !u
creazr1 la dcf1111hYarea 1mpre1mmrn. S-a 
elaborat proiectul de detaliere a siste
mului de irigaţii, care \'a fi executat in 
această primr1vară. Se lucrează la proiec
tarea de detaliu a sistematizării pe Yerti
cală si a întregului corp de clădire des
cris mai sus. Muzeografii se documentează 
în privinţa elaborării viitoarei tematici a. 
expozitiei de bază, a acvariului si a ~ere
lor. S~ fac noi relaţii cu instituţii simi
lare şi de cercetare privind schimburi de 
patrimoniu (pentru grădina botanică), de 
infom1atii etc. 

- şi când vor fi înciieiatc toate lucră
rile? 

- Complet, cred că la sfâr~itul acestui 
secol. 

- Cc noutăţi va aduce noul complex în 
muzeografia românească şi cc importanţi 
''a pre zeu ta pentru judeţul Galaţi? 

- Sunt con\'insă că o astfel de insti
tuţie va aduce un plus de noutate în do
meniul muzeografiei româneşti prin mo
dul în care va prezenta publicului larg 
informaţia asupra dementelor naturii. \'a 
fi si un centru de cercetare nu numai în 
biologie, ci şi în muzeografie. Galaţiul, 
prin Complexul Muzeal de ŞtiinţelP ~a
turii, va fi cunoscut in multe zone ale 
lumii cu care se vor realiza schimburi de 
informaţii pe mai multe planuri: botanic, 
zoologic, ac\·aristic, muzeografic. 

- ln acest caz, puteţi conta pe un 
sprijin eficient permanent din partea or
ganelor lo:ale .~ 

- Pânr1 în prezent, factorii locali ne-au 
sprijinit. în această perioadă ne ajută 
mulţi oameni de frunte ai judeţului - şi 
aş nota aici pe prefectul ing. Nicolae 
Beuran, pe preşedintele Consiliului ju
deţean dr. Răzvan Angheluţă, pe directo
rul Direcţiei economice judeţene Gheor
ghe T enea, pe directorul Direcţiei de 
urbanism George Modiga şi pe consilierii 
judeţeni care acordă fonduri si doresc 
finalizarea obiectivului propus" în scopul 
ridicării prestigiului municipiului si al 
judeţului Galaţi. ' 

ION GRIGORESCU 
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